



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လၢယနူၤအါရံၤ ၂၆သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-343-I1

ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- ပယီၤသးမၤဆူၣ်သဝီဖိတဖၣ်လၢကကဲ ဒိတၢ်သဒၢစုကဝဲအသး ဖဲနီၣ်တကီၢ်ဆၣ်, လၢအိးကထိဘၣ် ၂၀၂၃နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ နီၣ်တကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအိးကထိဘၣ် ၈သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, ပယီၤသး ခိၣ်ချ့သးတြၢ် နီၣ်ဂံၢ်-၄၄ ဒီး လီၢ်ကဝီၤ ခိၣ်သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်- ၂၈၄ ဒီး ၃၂ အသးဖိတဖၣ် ဟူးဂဲၤဝဲဖဲ နီၣ်တကီၢ်ဆၣ်ပူၤ ဒီးဖိၣ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိ (၃) ဂၤ ဒိသးကသူအဝဲသ့ၣ်ဒိတၢ်ဒိသဒၢစုကဝဲအသးန့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အိၤ (၃) ဂၤအကျါ ပာ်ဃုာ်ဝဲဒီးပှၤလၢအသးတဘျီဘၣ်ဆးဘၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အိၤ (၃) ဂၤအံၤပှၤဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်အဝဲသ့ၣ် မာ်မာ်ထဲတဂၤသၢဘိၣ် လၢသၢသီအတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်သူပှၤကညီဒိတၢ်ဒိသဒၢစုကဝဲအသး
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နီၣ်မုၢ်သီ	လၢအိးကထိဘၣ် ၈သီ, ၂၀၂၃နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	က---သဝီ, တခးကျိကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လၢမးရှုး ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆူၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤသးကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲပှၤအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

ပှါလါအတူာ်ဘဉ်တၢ်တဂါအဂ့ၢ်အကျါ			
မံၤ	စ---	ဆ---	ည---
သးနံၣ်	၆၀ နံၣ်	၅၉ နံၣ်	-
မုာ်/ ခွါ	ပိာ်ခွါ	ပိာ်ခွါ	ပိာ်ခွါ
ကလုာ်	ကညီ	ကညီ	ကညီ
ထီၣ်ပှါ / သဘျုး	ထီၣ်ပှါ	ထီၣ်ပှါ	သဘျုး
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ကွၢ်ကျါ	မၤအိၣ်ကျါ	မၤအိၣ်ကျါ
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	ခရံၣ်ဖိ	ခရံၣ်ဖိ	ခရံၣ်ဖိ
တၢ်ဟံးမူဒါ/ လီၤလါ	-	-	-
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	က---သဝီ	က---သဝီ	က---သဝီ

ပှါလါအမၤအပယွဲတၢ်တဂါအဂ့ၢ်အကျါ				
မံၤ	လီၤလါ	သးကျါ/ သးရ့ၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ /သးကလၢ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၤလါ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	LID ခိၣ်ချ့သးတြိၤ နီၣ်ဂံၢ်-၄၄, လီၤကဝီခိၣ် သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်- ၂၈၄ ဒီး ၃၂	သးတမံၤ	တသ့ၣ်ညါ

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှါနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထိန်သးတခါအံၤ တဆိဘဉ်တဆိတက့ၢ်.

အဆိကတၢ်န့ၢ် KHRG ပှါပှါပှါမၤတၢ်ဖိတဂါန့ၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကဲထိန်သးအံၤလါလီၤကဝီကမုၢ်ဖိတဖၣ်အအိၣ်န့ၢ်လီၤ. KHRG ပှါပှါပှါမၤတၢ်ဖိတဲသကိးတၢ်ဒီးဒူသဝီခိၣ်န့ၢ် ဝံၤဒီးမၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးပှါတူာ်ဘဉ်တၢ်အကျါတဂါန့ၢ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှါလါဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂါစုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီလါကျဲဒ်လဲၣ်.

KHRG ပှါပှါပှါမၤတၢ်ဖိမၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးပှါတူာ်ဘဉ်တၢ်တဂါလါကမၤလီၤတၢ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအံၤန့ၢ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါအိးကထိဘၢၣ် ၈သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, ပယီၤသး ခိၣ်ချ့သးတြီၤ နီၣ်ဂံၢ်-၄၄ ဒီး လီၢ်ကဝီၤ ခိၣ်သးရူၣ် နီၣ်ဂံၢ်- ၂၈၄ ဒီး ၃၂ အသးဖိတဖၣ်ဟူးဂဲၤဝဲဖဲ နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၢပူၤ ဒီးဖိၣ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိတဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲလၢကျဲ ဖဲ က---သဝီ, တခးကျိကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၢ, ဒူပျၢ် ယၢ်ကီၢ်ရူၣ်ပူၤဒ် သိးကသူအဝဲသ့ၣ်ဒ်တၢ်ဒိသဒစကဝဲၤအသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိတဂၤလၢအမံၤမ့ၢ်ဝဲ စ---ဖဲအဝဲကွၢ် ကျိၢ်အဆၢကတီၢ်, ဒီးတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိအဂၤခံၤလၢအမ့ၢ်ဝဲ ဆ--- ဒီး ည---ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်လဲၤမၤတၢ်လၢကျိး ပူၤအဆၢက တီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢတၢ်ဖိၣ်အိၤတဂၤအကျိၤ ည---အံၤမ့ၢ်ဝဲပုၤတဂၤလၢအသးတဘၣ်လီၢ်ဘၣ်ဆး ဒီး ကတီၢ်တၢ်တသ့ဘၣ်န့ၣ် လီၤ. ညီၣ်န့ၣ်, ပယီၤသးတဖၣ်မၤဆူၣ်ဝဲသဝီဖိတဖၣ်ကဟးလၢအဝဲသ့ၣ်ကျိၤ ဒ်သိးဒီးပုၤဖိၣ်စုကဝဲၤပၢ်ဆၢတၢ်ကရူၢ်တဖၣ်သုတခး အဝဲသ့ၣ်တဂ့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အကျိၤတဂၤ စ---တဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢ, “တၢ်တၢ်န့ၣ်ယဆိကမိၣ်လၢပုၤမၤတၢ်တမံၤမ့ၢ်အပီ, ယလဲၤကွၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲယလဲၤတုၤပီၤန့ၣ် ဘၣ်လၢပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးတဖၣ်န့ၣ်ဟဲၤပီၤလၢယအိၣ်ဒီး ယတဲအဝဲသ့ၣ်လၢယမ့ၢ်ပုၤကွၢ်ကျိၢ်ဖိတဂၤလီၤ. ဝံၤဘျီ, ပယီၤသးဖိတဖၣ် တဲယလၢပကမၤနလဲၤပိၣ်ပခံတစီၢ်ဖိန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢယစၢယာ်ယကျိၢ်တဖၣ်အပီ, ကျိၢ်ဖိတဖၣ်စံၣ်ပြဲၤဒ်ဒီးယတဲပယီၤသးလၢ ယကပျၢ်လီၤကွၢ်ယကျိၢ် ဘၣ်ဆၢအဝဲသ့ၣ်တဒုးပျၢ်လီၤယၢ်ဘၣ်. ပယီၤသးတဖၣ်သံကွၢ်ယကျဲတဘၣ်အံၤန့ၣ်အလဲၤဖဲလဲၣ်. ယတဲအဝဲသ့ၣ်လၢကျဲတဘၣ်အံၤတလဲၤတၢ်လီၢ်နီတပူၤဘၣ်, ကျဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ကျိၢ်အကျဲလီၤ.” ပယီၤသးတဖၣ်မၤယလဲၤပိၣ်အဝဲသ့ၣ်အခံ ဒီးဒုးန့ၣ်ကျဲလၢတၢ်မဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိလၢတၢ်ဖိၣ်အိၤအကျိၤတဂၤ တၢ်မၤဆူၣ်အိၤလၢကဝဲၤ ထၢၣ်တဖျါလၢအတယၢ်ဃာကအိၣ်ဝဲယၢ်ဝီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢပုၤဖိၣ်န့ၣ်အိၤတဖၣ်အံၤ ပုၤဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်အဝဲသ့ၣ် မၣ်မၣ်ထဲတဂၤသၢဘိၣ်လၢသၢသီအတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်ဝဲ စီၤစ---မ့ၢ်ဘိၣ်တဘိၣ် ဘၣ်ဆၢ စီၤစ---အိၣ်ဝဲတဘျီဘၣ် ခီဖျါလၢမ့ၢ်တဘိၣ်န့ၣ် အနၢလီၤကံၤလၢကသံၣ်ပၣ်ဃုာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပျၢ်ကွၢ်ဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဖဲလါ အိးကထိဘၢၣ် ၁၀သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးစံးဘျူးအဝဲသ့ၣ်ဒီး ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်စု ၁၀,၀၀၀က့ၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤစ---တဲဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ပုၤစုသန့ၣ်က့, တၢ်မၤဆူၣ်သဝီဖိလၢကမၤ တၢ်မၤအံၤန့ၣ် တမ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ စီၤစ---လဲၤကွၢ်က့ၤကျိၢ်လၢအယံၤဒီးသဝီတဘျီလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသူတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်လၢတၢ်မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒိအိၤတဂၤအံၤ ဟ့ၣ် KHRG တၢ်ပျဲလၢကသူဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဖိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဖိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပျၢၣ်ဂ့ၢ်ဖိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုးသဝီဖိတဖုၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျၢၣ်ပီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖုၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘၣ် ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖုၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.